

This narrative history of a Residential School was researched and produced by the Government of Canada as part of its response to litigation and the Indian Residential Schools Settlement Agreement. The National Centre for Truth and Reconciliation has not verified the content of this document. It is provided here for reference purposes only. Documented incidents of sexual and physical abuse are based on the documentary record and do not take into account survivor testimony.



You are welcome to contact the NCTR if you wish to add, comment on, or challenge any versions of the history presented herein.

## Pointe Bleue Indian Residential School School Narrative

---

This School Narrative summarizes documents that provide an over-view of the history and administration of the school.

### NAME OF SCHOOL and VARIANTS

Pointe Bleue [Indian] Residential School	[PTB-000092, PTB-00094]
Pointe Bleue [Indian] Student Residence	[PTB-000628]

### CHRONOLOGICAL HISTORY

#### Opening dates

Sep-Oct. 1960  
Opening of Pointe Bleue IRS [PTB-000105a, NCA-004076]

#### Day schools

Sep. 1960 Day School No. 325 has been amalgamated with the IRS. [PTB-000105a]

#### Added grades / Removed grades

1962	Home economics and industrial arts classes abolished due to lack of classroom space. [PTB-000203]
1962-63	Students after grade six attend Roberval schools and live at the residence (abolishment of terminal classes) [PTB-000200, PTB-000203]. Parents disagree with that arrangement. [NCA-004004]
1965	Authorization to transfer grade six pupils from Manowan and grade seven pupils from Obedjiwan to Pointe Bleue IRS. [NCA-008985]
1965	Trial period to teach kindergarten children (5 years old) French in order to prepare them for grade one. [PTB-000229, NCA-015351]
1968	Authorization to teach Indian culture in Pointe Bleue classrooms. [NCA-015402, NCA-015401]
1971	Approval of request made by several organizations from Pointe Bleue to

keep grade six students at Pointe Bleue. [PTB-000633, NCA-015396]

1974 Approval of request made by Le Conseil d' Obedjiwan to keep grade VII students at Pointe Bleue Schools and residence. [PTB-000642, PTB-000642a-b]

### **Closing dates**

1979 Pointe Bleue Indian Residential School close on June 30, 1979. [BAX-000806]

### **Hostel/ Student Residence**

Sep 1979-91 Pointe Bleue Student Residence was open for students attending day schools. [NCA-015453b, BAX-000905]

1980-89 Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean is in charge of the Student Residence at Pointe Bleue. [NCA-008973a, NCA-015555]

1989-91 Pointe Bleue Student Residence is administered by the Quebec Amerindian Police Force. [NCA -015550f, PTB-000673]

1991 Closing of the Student Residence. [BAX-000905, NCA-000903b]

### **MANAGEMENT OF SCHOOL**

#### **Dates managed by Church**

1960-1962 The school was administered by the Missionary Oblates of Mary Immaculate with the assistance of Les Soeurs du Bon Conseil. [ PTB-000090, AIR-000011]

1962-1969 Agreement between the Federal Government and INDIANESCOM (Oblate Indian-Eskimo Commission) to manage Pointe Bleue IRS. [NCA-007580]

#### **Dates managed by Government**

1969-1980 As of April 1, the federal government administered the Student Residences. [SIR-000268]

#### **Dates managed by Band or other aboriginal group**

- 1980-1989 Transfer to Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean the administration of the education at Pointe Bleue IRS. [NCA-008973a]
- 1989-1991 Agreement between Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean and Quebec Amerindian Police Force to transfer to the Police Force the administration of the Pointe Bleue Student Residence from July 1<sup>st</sup>, 1989 to June 30, 1991.  
[NCA-015550f-g, NCA-015551b-d, NCA-015555, NCA-015555c]

## **SCHOOL BUILDINGS**

### **Date of original building**

Pointe Bleue IRS was composed of several classrooms located in different buildings:

- 1925 White School ( two classrooms).  
[PTB-000263d, PTB-000203, PTB-000269, PTB-000261]
- No date Red school (two classrooms)  
[PTB-000203, PTB-000269, PTB-000261, PTB-000263a-d]
- No date Old building with one classroom. The building was demolished in 1962.  
[PTB-000203, PTB-00092, PTB-000269]
- No date Parish Hall - (one classroom) [PTB-000092, NCA-004004]
- 1959-1960 Constructing an eight classroom building and a dormitory.  
[PTB-000092, PTB-000203, PTB-000269]
- 1971 Approval for the construction of a gymnasium, workshop and garage .  
[PTB-000632]

### **Major renovations, additions**

- 1960-1961 Request for improvements, i.e. playground, removal of homes on school property, screens and sashes on dormitory windows, improvement of water system for old school blocks, adequate ventilation system in dormitories etc. [PTB-000094, PTB-000115]
- 1963 Request for some repairs, i.e. ventilation of dormitories, heating system, white and red schools, damaged roof, etc. [PTB-000157]
- 1967 White and red schools condemned by the Health Department. [PTB-000261, PTB-000263, PTB-000263a-d, PTB-000269]

- 1971 Approval to construct gymnasium, workshop, garage and storage facilities. Cost of the project \$430,000 approximately. [PTB-000632]
- 1972 \$30,000 to repair windows and doors due to infiltration of water. [PTB-000638, PTB-000638b]
- 1975 List of recommendations following fire inspections of 1960, 1967, 1972 and 1975. [PTB-000647]

### **Final disposition**

- 1991 Pointe Bleue Student Residence is transferred to Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean and ceased to be a Government-owned property [NCA-000903b]. Pointe Bleue community rejects proposal to demolish the residence. [PTB-000673]

### **Dates owned by Crown**

- 1960-1991 Pointe Bleue IRS is government-owned property. [BAX-000905, NCA-000903b, PTB-000673]

### **Date turned over to Band or other aboriginal group**

- 1991 Pointe Bleue Student Residence is transferred to Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean and ceased to be a Government-owned property. [NCA-000903b]

### **LAND**

#### **Location**

The school is located in the Pointe Bleue Reserve which is about 4 miles north of Roberval. The school is situated on portion of Lot 12 (north-east) and on Lots 13, 14, 15 and 16, Range A . [PTB-000084, PTB-000094, PTB-000628]

In 1886, the Missionary Oblates of Mary Immaculate (OMI) were permitted to occupy 100 acres on Lots 10-12, and a small portion of Lot 13, Range A (100 acres). In 1958, the Oblates surrendered to the Federal Government the land requested for the purpose of building the Pointe Bleue IRS. [PTB-000077, PTB-000084]

### **PHOTOS, PLANS and OTHER MEDIA**

1952-57 Floor plans of basement, first and second floor of Pointe Bleue IRS.  
[PTB-000248, PTB-000249, PTB-000250].

1987 Photos of Pointe Bleue IRS. [PTB-000672]

**GENERAL ENROLLMENT STATISTICS OVER TIME**

<b>Year</b>	<b>September</b>	<b>December</b>	<b>March</b>	<b>June</b>
1960/61	207	190	186	181
1961/62	194	191	176	174
1962/63	177	178	182	181
1963/64	204	207	203	198
1964/65	152	148	152	149
1965/66	198	202	197	194
1966/67	185	185	184	185
1967/68	195	197	196	188
1968/69	169	185	179	176
1969/70	163	174	164	147
1970/71	143	146	125	
1971/72	203		213	
1972/73	156		129	
1973/74	161		67	
1974/75	148		111	
1975/76	253		122	
1976/77	139			
1977/78	114	115		
1978/79	70		52	
1979/80	69			
1980/81		110-125		

1981/82- 1987/1988	N/A			
1988/89	78			
1989/90			24	

### **STUDENTS FROM OTHER RESERVES**

Pupils were drawn from the following agency, reserves, bands or regions:

- Abitibi Agency: Abitibi-Ontario, Manouane (Manawan), Obedjiwan, Weymontachie (Sanmaur)
- Pointe Bleue Agency: Pointe Bleue, Montagnais (Lac Saint-Jean)
- Seven Island (Sept-Iles) Agency: Natashquan, La Romaine, Schefferville, Maliotenam
- Maniwaki Agency: River Desert
- Bersimis Agency: Bersimis
- Pierreville Agency: Odanak
- Lorette Agency: Hurons
- Attikameks de la Mauricie

### **RELIGIOUS GROUPS**

Oblates of Mary Immaculate (OMI) [PTB-000090, NCA-007580]

Les Soeurs du Bon Conseil [AIR-000011]

### **WRITTEN AGREEMENTS**

1962 Agreement between the Federal Government and INDIANESCOM to manage Pointe Bleue IRS. [NCA-007580]

1969-70 Chaplaincy Contract [NCA-008918a-d]

1969-71 Chaplaincy Contract and Service Contract [NCA-008943a-e]

1970-71 Chaplaincy Contract [NCA-008940a-b]

1971-72 Chaplaincy Contract [NCA-015448a]

1972-73 Chaplaincy Contract [NCA-008959a]

- 1973-74      Chaplaincy Contract [NCA-008976a]
- 1974-75      Chaplaincy Contract [NCA-008975a]
- 1975           Agreement between the Federal Government and the Quebec Government to lease the red school, gymnasium and adjacent property to the Quebec Amerindian Police Force. [BAX-000810, PTB-000648, PTB-000648a]
- 1975-76      Chaplaincy Contract [PTB-000644]
- 1976-77      Proposed education agreement between the Federal Government and the Pointe Bleue Band Council (Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean). [BAX-000914, BAX-000914a-b]
- 1977-78      Chaplaincy Contract [NCA-008974]
- 1989           Agreement between Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean and Quebec Amerindian Police Force to transfer to the Police Force the administration of the Pointe Bleue Student Residence from July 1<sup>st</sup>, 1989 to June 30, 1991. [NCA-015550f-g]
- 1991           Agreement between Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean and L'Institut de formation autochone du Quebec Inc. to transfer to l'Institut the administration of the Pointe Bleue Student Residence. [BAX-000904, BAX-000904a]
- 1991           Memorandum of understanding between the Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean and the Federal Government. [NCA-000903b]

## **DOCUMENTS REFERRING TO SCHOOL INCIDENTS**

### **Incidents (Physical)**

- 1967           Parent complaining that his daughter is being mistreated by Sanmaur children .  
[PTB-000258]

### **CONVICTIONS**

To date, we are unaware of any convictions for abuse at Pointe Bleue IRS or of any convicted abusers present at the school.



## **ADDITIONAL INFORMATION**

- 1960 Inspection report on conditions of the Pointe Bleue IRS. [PTB-000105a]
- 1961 Parents invited to voice their opinion regarding school discipline. [PTB-000110]
- 1961 Inspection report on conditions of the Pointe Bleue IRS. [NCA-004076]
- 1961 Regulations governing admission to residential schools not followed properly. [NCA-001552]
- 1963 Recommendation to reduce enrolment of Pointe Bleue children in order to allow admission of Weymontachie (Sanmaur) and Manowan children. [PTB-000177]
- 1964 Principal not in favor of sending children home for the Christmas holidays. [PTB-000205, PTB-000206, PTB-000207, PTB-000208, PTB-000209]
- 1965 The older children can no longer do domestic chores, which must now be done by staff. [NCA-015351]
- 1966-67 Band Council requests that hunters and trappers' children be placed at the IRS. [PTB-000243, PTB-000244a, PTB-000252, PTB-000252a]
- 1967-68 Social welfare cases should be placed in foster home. Children should be admitted for educational purposes only. [NCA-008606a]
- 1968 Montagnais du Lac St. Jean Band wish to be represented during the renewal of the operational agreement between the Federal Government and the Oblates. [NCA-015346, NCA-015346a]
- 1970 Principal responds to advice to improve the "climate" in the residence. [PTB-000625, PTB-000626]
- 1970 Study on the organization and operation of Pointe Bleue IRS. [PTB-000627]
- 1971 Request for auxiliary nurse with medical knowledge and training. [PTB-000631]
- 1971 Montagnais Band requesting admission of approximately 40 Montagnais children to the Pointe Bleue IRS. Authorization to only admit the children of "genuine" hunters and trappers. [PTB-000636a-b]

- 1973 Obedjiwan School Committee will visit Pointe Bleue IRS 3 to 4 times a year. [BAX-000778]
- 1979 Report listing recommendations that will provide a better life to student. [NCA-015453, NCA-015453a-b]
- 1980 Residence is not up to standard due to shortage of staff and reorganization of the space i.e boys and girls should be in separate areas. [PTB-000664, PTB-000664a]
- 1989 Inspection report on conditions of the Pointe Bleue IRS. [PTB-000670, PTB-000670b]

**PRINCIPALS/ADMINISTRATORS**

<b><u>Name</u></b>	<b><u>Position</u></b>	<b><u>Tenure</u></b>
Rev. Clément Couture	Principal/Administrator	1960-70
Rev. Jean Guy Roberge	Administrator	1970-73
Mr. Denis Gill	Administrator	1973-75
Mr. Jean Claude Gill	Administrator	1975-80

Research completed: March 1, 2005

Research updated: July 12, 2005

## Pensionnat indien de Pointe Bleue

### Récit

---

Cet exposé résume les documents qui fournissent un **aperçu** de l'histoire et de l'administration de l'école.

### NOM DE L'ÉCOLE et VARIANTES

Pensionnat [indien] de Pointe Bleue	[PTB-000092, PTB-00094]
Résidence étudiante [indienne] de Pointe Bleue	[PTB-000628]

### CHRONOLOGIE

#### Date d'ouverture

Sept-Oct. 1960  
Ouverture du pensionnat de Pointe Bleue. [PTB-000105a, NCA-004076]

#### École de jour

Sept. 1960 L'école de jour n° 325 est intégrée au pensionnat. [PTB-000105a]

#### Niveaux ajoutées

- 1962 Les cours d'art industriel et d'économie familiale sont supprimés à cause du manque d'espace. [PTB-000203]
- 1962-1963 Après la 6<sup>e</sup> année, les étudiants vont à l'école à Roberval et vivent au foyer scolaire. Les cours terminaux sont supprimés. [PTB-000200, PTB-000203] Les parents ne sont pas d'accord avec cet arrangement. [NCA-004004]
- 1965 Obtention de l'autorisation de transférer les élèves de 6<sup>e</sup> année de Manowan et les élèves de 7<sup>e</sup> année de Obedjiwan au pensionnat de Pointe Bleue. [NCA-008985]
- 1965 Période d'essai pour enseigner le français aux enfants de la maternelle (enfants de 5 ans) pour les préparer à la 1<sup>re</sup> année. [PTB-000229, NCA-015351]

- 1968 Obtention de l'autorisation d'enseigner la culture autochtone dans les classes de Pointe Bleue. [NCA-015402, NCA-015401]
- 1971 Approbation de la demande de plusieurs organismes de Pointe Bleue de garder les élèves de 6<sup>e</sup> année à Pointe Bleue. [PTB-000633, NCA-015396]
- 1974 Approbation de la demande du Conseil d'Obedjiwan de garder les étudiants de 7<sup>e</sup> année à l'école et au foyer scolaire de Pointe Bleue. [PTB-000642, PTB-000642a-b]

### Date de fermeture

- 1979 Le pensionnat pour les Indiens de Pointe Bleue ferme ses portes le 30 juin 1979. [BAX-000806]

### Résidence des étudiants

Sept. 1979-1991

La résidence des étudiants de Pointe Bleue demeure ouverte aux étudiants de l'école de jour. [NCA-015453b, BAX-000905]

- 1980-89 Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean est responsable de la résidence des étudiants de Pointe Bleue. [NCA-015555]
- 1989-91 La police amérindienne est responsable de l'administration de la résidence. [NCA -015550f, PTB-000673]
- 1991 Fermeture de la résidence. [BAX-000905, NCA-000903b]

## ADMINISTRATION DE L'ÉCOLE

### Dates de gestion par l'Église

- 1960-1962 L'école a été gérée par les Missionnaires Oblats de Marie Immaculée avec l'aide des Sœurs du Bon Conseil. [ PTB-000090, AIR-000011]
- 1962-69 Une entente entre le gouvernement fédéral et la Commission Oblate des Indiens et Eskimaux (INDIANESCOM) déinit les modalités de gestion du pensionnat de Sept-Îles. [NCA-007580]

### Dates de gestion par le gouvernement

1969-80 A partir du 1<sup>er</sup> avril 1969, le pensionnat est géré par le gouvernement fédéral. [SIR-000268]

### Dates de gestion par la bande ou un autre groupe autochtone

1980-89 Transfert de la responsabilité de la gestion du pensionnat de Pointe Bleue au Conseil des Montagnais du Lac St-Jean. [NCA-008973a]

1989-91 Accord entre Le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean et la police amérindienne pour transférer l'administration du foyer scolaire de Pointe Bleue au corps policier du 1<sup>er</sup> juillet 1989 au 30 juin 1991. [NCA-015550f-g, NCA-015551b-d, NCA-015555, NCA-015555c]

## ÉDIFICES SCOLAIRES

### Dates de construction de l'édifice original

Le pensionnat de Pointe Bleue avait plusieurs salles de classe situées dans plusieurs édifices :

1925 École Blanche, deux salles de classe. [PTB-000263d, PTB-000203, PTB-000269, PTB-000261]

Pas de date École Rouge, deux salles de classe. [PTB-000203, PTB-000269, PTB-000261, PTB-000263a-d]

Pas de date Vieil édifice avec une seule salle de classe. L'édifice a été démoli en 1962. [PTB-000203, PTB-00092, PTB-000269]

Pas de date Pavillon de la Paroisse, une seule salle de classe. [PTB-000092, NCA-004004]

1959-60 Construction d'un édifice de huit salles de classe et d'un dortoir. [PTB-000092, PTB-000203, PTB-000269]

1971 Approbation de la construction d'un gymnase, d'un atelier et d'un garage. [PTB-000632]

### Rénovations et ajouts majeurs

- 1960-1961 Demandes visant l'aménagement d'un terrain de jeux, la démolition des maisons sur le terrain de l'école, l'ajout de moustiquaires et de châssis pour les fenêtres du dortoir, l'amélioration du système d'approvisionnement en eau des vieux bâtiments de l'école, l'amélioration de la ventilation dans les dortoirs, etc. [PTB-000094, PTB-000115]
- 1963 Demandes visant la réparation du système de ventilation des dortoirs, du système de chauffage, des écoles Rouge et Blanche, d'un toit endommagé, etc. [PTB-000157]
- 1967 Les écoles rouge et blanche sont condamnées par le ministère de la santé. [PTB-000261, PTB-000263, PTB-000263a-d, PTB-000269]
- 1971 Approbation de la construction du gymnase, de l'atelier, du garage et des installations d'entreposage. Coût estimé du projet : 430 000 \$. [PTB-000632]
- 1972 Obtention de 30 000 \$ pour réparer les fenêtres et les portes à cause d'infiltrations d'eau. [PTB-000638, PTB-000638b]
- 1975 Liste des recommandations à la suite des inspections de prévention des incendies de 1960, 1967, 1972 et 1975. [PTB-000647]

### Aliénation finale

- 1991 La résidence des étudiants de Pointe Bleue est transféré au Conseil des Montagnais du Lac St-Jean et n'est plus considérée comme un bien public. [NCA-000903b]. La communauté de Pointe Bleue s'oppose à ce qu'on démolisse la résidence. [PTB-000673].

### Période de propriété publique

- 1960-1991 Le pensionnat de Pointe Bleue appartient à la Couronne. [BAX-000905, NCA-000903b, PTB-000673]

### Date de transfert de la propriété à la bande ou un autre groupe autochtone

- 1991 La résidence des étudiants de Pointe Bleue est transférée au Conseil des Montagnais du Lac St-Jean et n'est plus considérée comme un bien public. [NCA-000903b]

## TERRAIN

### Emplacement

L'école est située dans la réserve de Pointe Bleue qui se trouve à environ 5,6 km de Roberval. L'école est située sur une partie du lot n° 12 (nord-est) et sur le rang A des lots n<sup>os</sup> 13, 14, 15 et 16. [PTB-000084, PTB-000094, PTB-000628]

En 1886, les Oblats Missionnaires de Marie-Immaculée ont eu la permission d'occuper 100 acres (40,47 hectares) sur les lots n<sup>os</sup> 10 à 12 et une petite portion du lot n° 13 sur le rang A (100 acres ou 40,47 hectares). En 1958, les Oblats ont cédé le terrain requis pour la construction du pensionnat de Pointe Bleue au gouvernement fédéral. [PTB-000077, PTB-000084].

### PHOTOS, PLANS et AUTRES MÉDIAS

1952-57 Plans du sous-sol et du premier et du deuxième étage du pensionnat de Pointe Bleue. [PTB-000248, PTB-000249, PTB-000250]

1987 Photos du pensionnat de Pointe Bleue. [PTB-000672]

### STATISTIQUES GÉNÉRALES D'INSCRIPTION AU FIL DES ANNÉES

<b>Annee</b>	<b>Septembre</b>	<b>Decembre</b>	<b>Mars</b>	<b>Juin</b>
1960/61	207	190	186	181
1961/62	194	191	176	174
1962/63	177	178	182	181
1963/64	204	207	203	198
1964/65	152	148	152	149
1965/66	198	202	197	194
1966/67	185	185	184	185
1967/68	195	197	196	188
1968/69	169	185	179	176
1969/70	163	174	164	147

1970/71	143	146	125	
1971/72	203		213	
1972/73	156		129	
1973/74	161		67	
1974/75	148		111	
1975/76	253		122	
1976/77	139			
1977/78	114	115		
1978/79	70		52	
1979/80	69			
1980/81		110-125		
1981/82- 1987/1988	N/A			
1988/89	78			
1989/90			24	

### **ÉTUDIANTS D'AUTRES RÉSERVES**

Les élèves venaient aussi d'autres agences, bandes ou régions :

- L'agence de l'Abitibi : Abitibi-Ontario, Manouane (Manawan), Obedjiwan, Weymontachie (Sanmaur)
- L'agence de Pointe Bleue : Pointe Bleue, Montagnais (Lac Saint-Jean)
- L'agence de Sept-Îles : Natashquan, La Romaine, Schefferville, Maliotenam
- L'agence de Maniwaki : River Desert
- L'agence de Bersimis : Bersimis
- L'agence de Pierreville : Odanak
- L'agence de Lorette : Hurons
- Attikameks de la Mauricie

### **GROUPES RELIGIEUX**

Missionnaires Oblats de Marie Immaculée

[PTB-000090, NCA-007580]

Les Sœurs du Bon Conseil

[AIR-000011]



## **ENTENTES ÉCRITES**

- 1962 Accord sur la gestion du pensionnat de Pointe Bleue entre le gouvernement fédéral et la Commission des Indiens et des Esquimaux. [NCA-007580]
- 1969-1970 Contrat d'aumônerie [NCA-008918a-d]
- 1969-1971 Contrat d'aumônerie et de service [NCA-008943a-e]
- 1970-1971 Contrat d'aumônerie [NCA-008940a-b]
- 1971-1972 Contrat d'aumônerie [NCA-015448a]
- 1972-1973 Contrat d'aumônerie [NCA-008959a]
- 1973-1974 Contrat d'aumônerie [NCA-008976a]
- 1974-1975 Contrat d'aumônerie [NCA-008975a]
- 1975 Accord entre le gouvernement fédéral et le gouvernement québécois pour louer à long terme l'école rouge, le gymnase et le terrain adjacent à la police amérindienne. [BAX-000810, PTB-000648, PTB-000648a]
- 1975-1976 Contrat d'aumônerie [PTB-000644]
- 1976-77 Proposition d'un accord sur l'éducation entre le gouvernement fédéral et le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean. [BAX-000914, BAX-000914a-b]
- 1977-1978 Contrat d'aumônerie [NCA-008974]
- 1989 Accord entre le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean et la police amérindienne sur le transfert de l'administration de la résidence des étudiants de Pointe Bleue à la police du 1<sup>er</sup> juillet 1989 au 30 juin 1991. [NCA-015550f-g]
- 1991 Accord entre le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean et l'Institut de formation autochone du Québec Inc. sur le transfert de l'administration de la résidence des étudiants de Pointe Bleue à l'Institut. [BAX-000904, BAX-000904a]
- 1991 Protocole d'entente entre le Conseil des Montagnais du Lac St-Jean et le

## **DOCUMENTS RELATIFS AUX INCIDENTS SURVENUS À L'ÉCOLE**

### **Incidents (physiques)**

1967 Un parent s'est plaint que sa fille se faisait maltraiter par des enfants de Sanmaur. [PTB-000258].

### **CONDAMNATIONS**

À ce jour, nous n'avons pas eu connaissance de condamnations pour des agressions ni de la présence d'agresseurs condamnés au pensionnat de Pointe Bleue.

### **INFORMATION SUPPLEMENTAIRE**

- 1960 Rapport d'inspection sur le pensionnat de Pointe Bleue. [PTB-000105a]
- 1961 Les parents sont invités à donner leur opinion sur la discipline à l'école. [PTB-000110]
- 1961 Rapport d'inspection sur le pensionnat de Pointe Bleue. [NCA-004076]
- 1961 La réglementation sur l'admission au pensionnat n'est pas respectée. [NCA-001552]
- 1963 Recommandation de réduire le nombre d'inscriptions d'enfants de Pointe Bleue afin de permettre l'inscription d'enfants de Weymontachie (Sanmaur) et de Manowan. [PTB-000177]
- 1964 Le directeur préfère ne pas laisser les enfants aller dans leurs familles durant les vacances de Noël. [PTB-000205, PTB-000206, PTB-000207, PTB-000208, PTB-000209]
- 1965 Les grands enfants ne peuvent plus s'occuper des tâches domestiques. Elles sont effectuées par des employés. [NCA-015351]
- 1966-1967 Le Conseil de bande demande que les enfants des chasseurs et des trappeurs soient envoyés au pensionnat de Pointe Bleue. [PTB-000243, PTB-000244a, PTB-000252, PTB-000252a]
- 1967-1968 Les cas d'aide sociale devraient être envoyés dans des foyers d'accueil.

Les enfants devraient être admis à des fins d'éducation seulement.  
[NCA-008606a]

- 1968 La bande des Montagnais du Lac St-Jean souhaite être représentée à l'occasion du renouvellement de l'accord opérationnel entre le gouvernement fédéral et les Oblats. [NCA-015346, NCA-015346a]
- 1970 Le directeur tient compte des avis reçus pour améliorer l'atmosphère au foyer scolaire. [PTB-000625, PTB-000626]
- 1970 Étude de l'organisation et des opérations au pensionnat de Pointe Bleue. [PTB-000627]
- 1971 Demande d'infirmières auxiliaires ayant une formation et des compétences médicales. [PTB-000631]
- 1971 La bande des Montagnais demande l'admission d'environ 40 enfants Montagnais au pensionnat de Pointe Bleue. Elle obtient la permission de n'admettre que les enfants "de véritables" trappeurs et chasseurs. [PTB-000636a-b]
- 1973 Le comité scolaire d'Obedjiwan va visiter le pensionnat de Pointe Bleue de trois à quatre fois par année. [BAX-000778]
- 1979 Rapport de recommandations pour améliorer la vie des étudiants. [NCA-015453, NCA-015453a-b]
- 1980 Le foyer scolaire ne suit pas les normes du nombre d'employés et d'organisation de l'espace, par exemple les garçons et les filles devraient être séparés. [PTB-000664, PTB-000664a]
- 1989 Rapport d'inspection sur le pensionnat de Pointe Bleue. [PTB-000670, PTB-000670b]

**DIRECTEURS/ADMINISTRATEURS**

<b>Nom</b>	<b>Poste</b>	<b>Durée du mandat</b>
Révérénd Père Clément Couture	Directeur et administrateur	1960-1970
Révérénd Père Jean Guy Roberge	Administrateur	1970-1973
M. Denis Gill	Administrateur	1973-1975
M. Jean Claude Gill	Administrateur	1975-1980

Recherche complétée : 1 mars 2005  
Recherche mise à jour :13 juillet 2005

The original school narrative document produced by Canada also contains a number of records that have been separated pending review.



National Centre for  
Truth and Reconciliation  

---

UNIVERSITY OF MANITOBA